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Jubilantar og
pensjonistar

Like sikkert som

den beromele-

ge julekveiden
«kjem pa kjer-
ringa», like sik
kert er det at vi

under den tra-

disjonelle jule-
kaffien pa veg-
kontoret er

med pa a heidre jubilantar og tar avskjed med pensjo
nistar. I desember kunne seksjonsleiarane Harald Oter-
hals (t.v.) ved administrasjonsavdelinga, Sigmund
Lonset ved produksjonsavdelinga og overingenior Kjell
Skotheim ved utbyggingsavdelinga ta i mot kvar sitt
armbandsur som bevis pa at tida gar fort og at dei bar
tent etaten i 25 ar. Fjerdemannen var overingenior
Terje Lindstad ved utbyggingsavdelinga, men ban kun
ne diverre ikkje vere tilstades.

sjefsingenior Kjell Loen,
som belsa fra Statens veg-
vesen. Kollega, oppsyns-
mann Ivar Meisingset og
forstesekretaer Aud Kol-

berg ved administrasjons
avdelinga pa vegkonto-
ret, vart 6g pensjonistar i
1996. Ingen av dei to bad-
de bove a vere tilstades.

Det er mange matar a
utnytte bruene vare pa

Overingenior og ferje-
kaispesialisten Per Kors-
brekke ved utbyggingsav
delinga, kunne sja tilbake
pa enda lengre teneste-
tid. Med meir enn 40 ar

som tenestemann i Stat

ens vegvesen, er ban ein
av dei verkelege vetera-
nane. Per Korsbrekke vart

beidra med armbandsur i

gull. Det var administra-
sjonssjef Knut Nauste som
overrekte gavene.

Her er eit eksempel fra Sunndal, der nokon bar plassert
ei parabolantenne pa ei soyle pa Bjorbekk bru, riksveg
70. Legg merke til skjermen over parabolen, som er for
a verne mot snosprut fra plogen.

170 Sr, tilsaman. I.'*,

Oppsynsmann Ole Reiten, vart pensjonist i fjor. Etter a
ba reist fylket pa kryss og tvers i ein mannsalder, og et
ter a ba vore med pa mange av dei store og banebry-
tande vegprosjekta i fylket, kan ein med god grunn
seie at ban bar sett merke etter seg i asfalten. Ole
Reiten vart beidra med gave, blomar og diplom. Det

var tidlegare anieggssjef.

Gratulerer med vel

overstatt! Som seg bor
og bor, trommet gode
kollegaer pa Molde
vegstasjon sammen til
burdsdagsfest da tidli-
gere produksjonsleder
Oddbjorn Pladsen (50
ar), fagarbeider Paul
Hjellnes (60 ar) og ren-
bolder Anne Nosavik

(60 ar) jubilerte i forri-
ge mined. Ei stor bur-
dagskake til bver og
lommeur og armbands
ur vanket det til de to

eldste.

Ny fagarbeider
Joacbim Meisel er ein av fleire laer-

lingar i Statens vegvesen. Det siste
aret bar ban batt arbeidsplassen sin
ved plate-og sveiseverkstaden pa
Vegsentralen. Da vi var innom verk-
staden, var Joacbim travelt oppteken
med a avieggje fagpova. Kabelutrekk
til ferjekai var ei oppgave ban badde
14 dagar pa, og som skulle vere fullfort innan utgang-
en av veke 10. Etter aviagt prove kan Joacbim Meisal
titulere seg som fagarbeidar.
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Bompengefinansiering:

Eneste mulighet eller. ?
Det siste aret bar det vaert uvanlig stor aktivitet pa bompengefronten, noe en
artikkel i dette Veg og Virke ogsa viser. Vi som steller med bompengefinansie
ring fir ofte tilbakemeldinger fra trafikantene pa hva de mener om eksisteren-
de og planlagte prosjekt. I denne artikkelen vil jeg ta for meg de motforestil-
lingene vi moter, og komme med noen kommentarer til dem.
Skepsisen kan stort sett grupperes i tre synspunkt:
• Avgiftsnivaet pa bilhold er for hoyt allerede.
•  Nye vegprosjekt vil bare gjore oss enda mer avhengige av bilen og dermed

bidra til okt forurensing.
•  Bompengefinansiering er sniking i prioriteringskoa.
Til det forste vil jeg si at bomveger som oftest erstatter ferger der bommen vil
vaere evigvarende. Verdien av bompengetillegget i taksten og okt kjorelengde
overstiger heller vanligvis ikke verdien av den tidsgevinsten som de fleste far.
Ved prosjekt som ikke avioser ferge, vil eksisterende
veg vaere apen og ikke avgiftsbelagt.

Sniker bompengeprosjekter i koa? Nar prosjekt
skal prioriteres gjelder det a fa mest mulig ut av de
offentlige kronene. Dersom et prosjekt blir mye
rimeligere for staten pa grunn av at bompenger og
lokale tilskudd kommer inn, vil dette frigjore midler
til andre prosjekt. Innenfor en viss periode vil bom
pengefinansiering bidra til at flere prioriterte pro- |
sjekt blir realisert.

Hva sa med forurensing? Prosjekt som korter inn
eksisterende veg, sparer mye mer drivstoff enn det
trafikken oker. Tussentunnelen, f.eks, er av «Dag og
Tid» utpekt til «Noregs minst nyttige tunnel» bar
ikke gitt stor trafikkvekst, men 3000 biler sparer 6,5
km veg bver dag. Denne type prosjekt ser jeg fa be-
tenkeligbeter med ut fra miljobensyn, sa lenge ogsa fysiske bensyn tas. En bil
forurenser sa vidt jeg vet ikke mer om den kjorer i tunnel istedet for a bli frak-
tet med ferga med det belegget fergene bar i dag. Et fast samband tilbyr imid-
lertid et sa mye bedre tilbud til trafikantene at trafikken oker sa mye at de sam-
la utslippene oker. Dette er et problem. Saerlig vil denne effekten gjore seg gjel-
dende i samband der trafikantene bar brukt ferga uten a ta med bil, og som
med fast samband tvinges over i privatbil. Fast samband uten bompenger vil
imidlertid gi en langt kraftigere trafikkvekst.

Et forbedret fergetilbud lanseres ofte som et alternativ til fast samband.
Dette er et godt alternativ pa mange mater. Trafikantene far et bedre tilbud
enn det dagens fergetilbud gir, investeringskostnadene er som oftest lavere, og
for kostbare fastlandssamband vil nettonytten okes. Vi kjenner alle til eksem-
plet med at bare rentene av investeringskostnadene av et fast samband vil kun-
ne finansiere gratis biff og rodvin pa ferga, samt burtigbat for de som synes fer
ga er for treig. Det vi imidlertid ikke ma glemme er at skal et forbedret fergetil
bud gi tilnaermet samme grad av mobilitet og rettidigbet som et fast samband,
vil det miljomessig komme darligere ut. Trafikkmengden vil bli den samme, men
antall ferger og avgangsfrekvensen vil matte oke, silk at utslipp vH overstige det
som tilfellet badde blitt om bilene gikk for egen maskin.

0nsker vi at den delen av befolkningen som i dag er avhengige av ferger
skal likestilles med de som bor og ferdes i fergefrie strok, vil faste samband 1
kanskje de fleste tilfellene vaere a foretrekke fremfor et utvida fergetilbud.
Med de ressursene vi star overfor mli vi utnytte de mullgbetene vi bar for a skaf-
fe kapital til veie gjennom bompenger, uten at vi derved priser trafikantene
vekk. Hvert enkelt samband er forskjellig, og individuelle vurderinger vil fort-
satt matte gjores bade med bensyn til miljo og prising.

Leif Magne Lillebakk
©konomisk forstekonsulent
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Da evalueringa av

informasjonsverksemda

i Statens vegvesen More

eg Romsdal vart

vedteken gjennomfort i
fjor, blei samstundes var

samla informasjons-

verksemd sett pa
dagsorden for forste
gong.

INFORMASJON

Tekst: Wiggo Kanck Foto: Hild Nordal

Evalueringa av informasjonsverk
semda vart vedteken gjennomfort
som ein del av omorganiseringa av
etaten. Eit mal med evalueringa var
a styrke eksisterande tiltak, og fin-
ne fram til nye tiltak for a fa infor-
masjonstenkinga nedfelt i heile
verksemda var. Eit anna mal var a

innarbeide nye rutiner og oppna
forstaing i alle ledd i organisasjo-
nen var for at informasjon, er eit av
verkemidia som skal bidra til at eta

ten nar sine vedtekne mal.

Oppgava var to-delt. Leia av ei
styringsgruppe blei det satt ned ei
arbeidsgruppe for intern informa
sjon og ei arbeidsgruppe for eks-
tern informasjon. Begge gruppene
fekk kortfatta eit mandat som

gjekk ut pa a klarleggje brukarane
sine onskje, sja pa behov og kome
med framlegg til endringar for a
betre var totale informasjonsinn-
sats. I arbeidsgruppene sat det re-
presentantar fra hovudsamanslut-
ningane, avdelingane og represen-
tantar fra trafikkdistrikta og pro-
duksjonsomrada.

I sine vurderingar og konklusjo-
nar viser arbeidsgruppene til at
bade intern og ekstern informasjon
bar naer samanheng med vilje, an-
svar, leiarstil og personalhandsa-
ming. Sjolv om var vedtekne infor-
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masjonspolitikk er forankra i
leiinga, seier ikkje arbeidsgruppene
noko om korleis ansvaret blir teke

vare pa i lina. Men begge arbeids
gruppene peikar pa prinsippet om
informasjon som leiaransvar og
lineprinsippet, og dermed at opp-
folginga av desse prinsippa er av-
gjerandre for om var informasjons-
politikk vert gjennomfort.
- Det er vanskeleg a oppna dei

vedtekne mal, utan ei leiing som ser
trongen for a kommunisere godt og
profesjonelt med etaten sine tilsette
og vare brukarar, vert det sagt.

Ein konsekvens av statleg infor-
masjonspolitikk, er altsa lineansva-
ret. I rapporten vert det pa nytt
sterkt understreka, at den som bar
ansvaret for a oppna resultat pa eit
bestemt omrade, ma ba kontroll og
mynde til a bruke dei ressursar og
verkemiddel det er behov for, om

ein skal na vedtekne mal. Altsa,

informasjonsansvaret er knytt til
den daglege saksbandsaminga.
Rapporten og vedtekne informa-
sjonsprinsipp understrekar at pa lin-
je med okonomiske, juridiske, fysis-
ke og organisatoriske verkemiddel,
ma informasjon verte brukt som eit
verkemiddel Statens vegvesen ak-
tivt nyttar for a na mala vare.

Eit saers viktig resultat av evalue

ringa, er at avdelingssjefane bar
fatt palegg om a pase at avdelings-
vise informasjonsplanar vert ein
obligatorisk del av avdelinga sin
arsplan!

I  rapportane fra dei to arbeids
gruppene vert og den aktive infor-
masjonen balden fram. Det gjeld a
vere i forkant av bendingane.
Informasjon ma ikkje komme som
defensive ad-boc tiltak, men styrt
silk at saker vert sette pa dagsorden
i organisasjonen var og i media og
at vi ikkje let oss styre av dagsorden
til media.

Rapporten konkluderer med fern
satsingsomrade for informasjonsverk
semda. Forutan at palegget om avde-
lingsvise informasjonsplanar, er nok
vedtaket om a opprette eit informa-
sjonsforum i Statens vegvesen More
og Romsdal, det mest samlande.

Informasjonsforumet skal vere eit
radgjevande organ for avdelingsleiar-
motet, og skal vere avgjerdsledyktig i
dei sakene som vert delegerte. Eit mal
med informasjonsforumet, ma vere a
bryte ned dei usynlege grensene som
finst mellom avdelingane og slik bi
dra til a betre den interne informasjo-
nen og dermed den eksterne infor
masjon og kommunikasjon. Slik kan
eit informasjonforum verte eit organ
for samordning og effektivisering av

var totale informasjonsverksemd.
Men eit hovudmal ma likevel vere a
sikre kvalitetsmessig god intern og
ekstern informasjon, medan eit del-
mal kan vere a utarbeide ein langsik-
tig strategisk informasjonsplan, rulle-
ring og avdelingsvis oppfolging av
denne.

Informasjonsforumet skal ba sju
medlemmer, og vert sett saman av

ein representant fra kvar avdeling,
og to medlemmer fra utedrifta -
ein fra produksjonsomrada og ein
fra trafikkdistrikta.

Opprettinga av eit informasjons-
forum vil ikkje minst vere eit viktig
bidrag til a ta vare pa og gjennom-
fore heilskapsprinsippet. Heilskaps-
prinsippet inneber at informasjon
fra Statens vegvesen, i storst mog-
leg grad skal samordnast slik at den
star fram som beilskapleg for mot-
takaren. Eit informasjonsforum vil
og vere eit bidrag til at informa
sjonsverksemda far ein betre to-
vegsfunksjon.

I fem-punkts palegget vert ret-
ningslinjer for informasjonsverk
semda i Statens vegvesen More og
Romsdal, innarbeiding av strategi
for innforing og bruk av moderne
datateknologi og korleis denne
teknologien kan kome alle tilsette
pa alle niva til gode. Betring av in-
formasjonsrutinene og auka satsing
pa interne og eksterne marknads-
forings og profileringstiltak hevda
som andre tiltak.

Rapporten og tiltaka er bandsa-
ma i mote med bovudsamanslut-
ningane og godkjent i avdelings-
leiarmote.

Men ting tar tid, og gjennomfo-
ringa av tiltaka er ikkje gjort over
natta. Skal vi lukkast i prosessen vi
star fore, krev det mellom anna for
staing for at informasjon er eit
leiarverktoy og at lineansvaret i in-
formasjonspolitikken tilseier at an
svaret for informasjonen ligg bos
den som bar ansvaret for saka.

Retningslinjer for informasjonsarbeidet
i Staten vegvesen More og Romsdal
1) God informasjon er ditt ansvar
God informasjon er et llnjensvar og et virkemlddel for at Statens vegvesen More og
Romsdal effektlvt skal na sine mal. Den viktlgste forutsetningen for a gi Informasjon, er
a vaere Informert. Det er derfor en oppgave for Informasjonstjenesten gjennom naert
samarbeld med fagavdellngene og gjennom deltaking pa moter, a vaere godt Informert
om virksomheten I Statens vegvesen More og Romsdal.

Informasjon er en del av saksbehandlerens arbeld, og Ingen saksbehandling er av-
sluttet for det er avgjort om - og eventuelt hvordan det skal Informeres. Informasjons-
enheten skal yte service overfor avdellngene og den enkelte medarbelder, og overfor
media og publlkum generelt. Alle tllsatte kan uttale seg til media I saker Innenfor sitt ar-
beldsomrlde.

Nar det er behov, fungerer ogsa Informasjonslederen som talsmann for etaten.
Vegsjefen bar det overordnede ansvar for Informasjonsarbeidet. Vegsjefen gir selv

Informasjon I saker av prinslplell og pollcypreget art, I saker som er polltlsk omflntllge, I
storre enkeltsaker og I saker som omfatter flere avdellnger.

Informasjon er viktig for et hvert saksomrade og er et llnjeansvar I Statens vegvesen.
Informasjon er folgellg et lederansvar. Ledere pa ulike nIva bar varlerende kunnskap om
media og medlas bebov. Et boyt fagllg kunnskapsnlva kan av og til vIrke som motstykke
til lettfattellg og forstaellg Informasjon. Forvaltnlngskulturen kan ogsa vaere et effektlvt
binder for nodvendig apenbet.

2) Mal for informasjonsarbeidet
Interne mil

-  GI ledelsen Informasjonsfagllge rad.
-  Trekke opp langslktlge retningslinjer og planer for organlsasjonens forbold til sine

omglvelser.
-  BIdra til at etatens ansatte far tllstrekkelig Informasjon til a se sammenbengen mel

lom egne arbeldsoppgaver og etatens totale virksombet og derlgjennom Insplrere til
selvstendig Inltiatlv.

-  Fremme apen kommunikasjon og Intern samborlngbetsfolelse og arbelde for en
sterk og samordnet etatskultur.

-  Utvlkle Informasjonsbesvlsstbet og kompetanse silk at informasjonsvlrksombeten
styrkes.

-  Yte stotte til fagavdellngene I deres Informasjonsarbeld.
Eksterne mil

- Vegvesents virksombet, mal og resultater skal vaere godt kjent blant publlkum.
-  Etatens omdomme skal styrkes i befolkningen.
-  Det skal skapes forstaelse for og oppslutning om virksomheten og de fagllge vurde-

rlnger til Statens vegvesen.
-  Yte service til massemedla.

3) informasjonspolicy
-  Informasjonsarbeld skal bIdra til at Statens vegvesen nar malene sine pa en mest mu-

llg effektlv mate.
-  Statens vegvesen skal oppfylle kravene til god offentlig Informasjon.
-  Informasjonsvlrksombeten skal vaere apen, aktiv, offenslv og profesjonell.
-  Informasjon kan bare lose problemer som skyldes mangel pi Informasjon.

4) Informasjonsforum
Informasjonsforum skal vaere sammensatt av medarbeldere ved Informasjonstjenesten
og en representant for bver avdeling. Ledermotet oppnevner avdellngsmedlemmene og
bvor lang funksjonstid det enkelte medlemmet fra avdellngene skal ba, etter rad/forslag
fra avdelingslederne. Med bakgrunn I etatens retningsllnjer-og mil for Informasjonsar
beidet, skal Informasjonsforum vaere et organ for samordning og effektivisering av eta
ten sin samlede Informasjonsvlrksombet. En bovedmllsetting for arbeldet er I sIkre kva
litetsmessig god Intern og ekstern Infomasjon. Informasjonstjenesten leder Informa
sjonsforum.

5) informasjonsenheten
Informasjonstjenesten har det daglige ansvar for:
-  at etatens overordnede Informasjonsmllsettlnger n|s
-  utvlkllng av overordnede strategler for informasjonsarbeidet
-  utforming av Informasjonspolicy
-  I vurdere informasjonstlltak, og ta Inltiatlv overfor ledelsen I denne sammenbeng

planlegging av mllrettet Informasjonsarbeld
-  a Informere ledelsen om boldnlnger og reaksjoner I etatens omglvelser
-  rSdglvIng og Informasjonsarbeld for avdellngene
-  i samordne arbeldet med Informasjon i etaten
-  samordning av Informasjon ved katastrofer, storre ubell og aksjoner



Fergekaier i

- Det har vaert rimelig travelt sa langt i
ar. Oppdragene er mange, og dermed vil
aktiviteten pa plateverkstedet holde seg
utover aret. Delproduksjonen av ferge
kaier til Horten, Magerhoim, Brekstad i
S0r-Tr0ndelag og Geiranger gar for fulit,
forteiier oppsynsmann Kjeil Sagli.

Tekst/foto: Wiggo Kanck

More og Romsdal er landets storste
fergefylke. Med sine 29 riksvegsam-
band og noen fylkesvegsamband 1
tillegg, er det klart at kyst- og fjord-
fylket med arene har opparbeidet
seg den fergekaiekspertisen som er
nodvendig og naturlig. Det var vel
kanskje ikke sa rart at da Vegdirek-
toratet var pa sok etter en fergekai-
koordinator, matte de ankre opp 1

More og Romsdal og be om Leon-
hard Dahls bistand.

Likevel, 1 forste rekke finner vi
gutta pa plateverkstedet pa ma-
skinsavdelinga pa Aro. Ikke bare ut-
vikler de nye ideer og losninger, og
star bak det meste el moderne fer-

gekai er oppbygd av. De reiser ogsa
land og strand rundt, monterer og
utforer servicearbeid pa fergekaier
fra nord til sor og ost til vest.

I skrivende stund er montorer fra

avdelinga ute flere steder rundt om
i  landet. 1 fergesambandet Valset-
Brekstad i Sor-Trondelag bygges det
ny kai. En del gammelt materiell

brukes om igjen, men det meste er
produsert pa Aro utenfor Molde.
Betongarbeidet utfores av vare
folk.

1 Horten foregikk det i februar/

mars ombygging av fergekaia i

«problemsambandet» over Oslo-

fjorden, Moss-Horten. Her er det et
omfattende arbeid som er i gang.

Det skal mellom annet stopes nytt
landkar, pontonger og stSlkasser
skal skiftes ut.

Pa Magerhoim, i fergesamban

det Aursnes-Magerholm pa riksveg
60. Her skal det bygges belt ny kai.
Plateverkstedet er i gang med a

produsere denne.

6 veg og virke 1/97

0st og vest

-Samtidig med at produksjonen

av kaia pagar hos oss, er anleggsar-
beidet i full gang. Den nye ferge
kaia skal vaere ferdig for ferien og
sommertrafikken setter inn for

fullt. Ogsa i Geiranger er det byg-
get en ny kai. Den blir tatt i bruk
for turisttrafikken er over oss. I til

legg til ordinaert arbeid, har vi ogsa
produsert 120 meter rekkverk til
nykaia. Kaia i Geiranger er av en
storrelse og konstruksjon som forer
til at de storste delene ma fraktes

inn pa lekter og monteres pa ste-

det, forteiier Kjell Sagli.
I  tillegg har Ostfold, Sogn og

Fjordane og More og Romsdal inn-
gatt avtale om bygging av reserve-
kai. Ogsa denne produseres pa Aro.
Kaia, nar den er ferdig, skal lagres i
More og Romsdal.
- Sa langt i ar har vi hatt nok a

henge fingrene i. Vi er na 15 pa pla
teverkstedet. En del ekstrajobb

inne i mellom andre oppdrag far vi
ogsa. I tillegg til fergekaiprosuksjo-
nen, skal vi produsere rekkverk til
den nye brua i 0vre veg her i
Molde. Vi skal ogsa produsere rekk-
verket til bruene pa nye riksveg 1 i
Vestnes. Det dreier seg om adskilli-

ge meter. Det er vanskelig a spa om
fremtida, men all erfaring viser at

det stadig dukker opp nye opp
drag, sier oppsynsmann Anders
Bergem.
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J0m Klungnes mottar diplom og premie av verneleder Knut Olav Stokkeland.

Nesten en ulykke
Ordtaket «lykka er

bedre enn forstanden»

blir ofte brukt nar vi

savidt bar unngatt et

uhell. Med enkle tiltak

kan vi unnga uhell, eller
i verste fall en ulykke.

Nestenulykker blir tatt

pa alvor i Statens

vegvesen Mere og

Romsdal. Meldinger om
nestenulykker er et

meget viktig ledd i det
a forebyggende
arbeidet for a redusere

arbeidsulykker.

Tekst/foto: Tore Andersen
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Statens vegvesen har i forbindelse
med det forebyggende arbeidet,
begynt a premiere den som melder
om nestenulykker. Vi har 24 inn-
meldte nestenulykker i 1996, og av
de blir det trukket ut en «vinner»

som far en paskjonnelse.

Vinneren av nestenulykke-melding-
er i 1996 ble Jorn Klungnes som er
reparator ved aniegget Stordals-
tunnelen.

Tirsdag 4. februar ble dette mar-
kert ved en overrekkelse av diplom
og fotokamera. Verneleder Knut
Olav Stokkeland foretok overrek-

kelsen. Han oppfordret til a fortset-
te a melde om nestenulykker og
understreket hvor viktig dette tilta-
ket er. Vegsjef Karl Melby og pro-
duksjonssjef Andor Wicken var
ogsa tilstede under markeringa.
Vegsjefen synest tiltaket er godt.

og ban haper dette kan bidra til at
fravaer p.g.a. skader vil ga ned.

Vegsjefen oppfordret ogsa samti-
dig til a bruke forslagsordninga
som vi har i Statens vegvesen. Det
finnes ikke «dumme» forslag og
alle ideer blir seriost behandlet. Det

er ogsa premiering for gode for
slag.

Det var en god stemning pa brakka
under overrekkelsen av premien,
og vi var alle blitt foreviget med
Jorn's nye kamera for vi forlot brak-
keleiren i Stordalen.



i lopet av fjoraret og varen i ar, skal
vegsjef Karl Melby ha vore i mote med alle
kommunene i fylket. Hensikta med mota er
a betre samarbeidet meiiom kommunene og
Statens vegvesen More og Romsdal, med
tanke pa vegsaker.

Byggjer bru mellom
Vegvesenet og
kommunene

i||Lw

Tekst/foto: Hild Nordal

- Malet med samarbeidet sett fra
mi side, er todelt. Den eine delen
gar pa a verte personieg kjend med
kommunene og problemstillingane
deira, og ogsa at dei skal fa eit meir
personieg forhold til meg, seier
Karl Melby.
- Den andre er a fa fram at vegeta-
ten er til for a gjere ting i samar-
beid med kommunene, som f.eks.
veginvesteringar og ulike smatil-
tak.

Responsen fra kommunene bar
vore svaert god. Ei rekkje praktiske
ting bar vorte avklarte pa mota,
noko som bar vist seg nyttig for
vegkontoret. Akkurat no er arbei-
det med revidering av Norsk veg-
og vegtrafikkplan i gang, som for
forste gong er for ein 10-ars perio-
de. I denne samanbeng er det vik-
tig med kontakt med dei ulike
kommunene i fylket. Til varen skal
det ogsa utarbeidast ny fylkesveg-
plan, og ogsa denne er det svaert
nyttig a fa drofta med kommune
ne.

- I fleire kommuner bar eg ogsa
vore i oppfolgingsmote etter det
forste motet. Eg bar ikkje merka
noko direkte press fra kommunene,
men listene med onskje og krav fra
dei ulike, er lange. Interessa for ve-
gar synest stor, og folk er opptekne
av a fa gjort tiltak pa vegnettet, dei
ser det som saers viktig, fortel Karl
Melby.

Melby meiner det er svaert viktig
a vere aktiv mot alle brukarane av
vegnettet, og at kommunene i den

ne samanbeng star sentralt, sidan
det er ber bebova vert kartlagde. I
tillegg bar kommunene styring av
all arealbruk.

- Tidlegare lag styring av arealbruk
under veglova, men etter at areal
bruk kom inn under plan- og byg-
ningslova, er det kommunene som
bar raderett pa dette feltet. I rela-
sjon til dette er det difor viktig a
opprettbalde eit godt samarbeid
mellom kommunene og vegetaten,
meiner ban.

Kontakten med kommunene er

verdifull med tanke pa a registrere
bebova som eksisterer, og er med
pa a skape storre forstaing fra kom
munene og brukarane av vegnet
tet, for vala Vegvesenet gjer.
- Gjennom kommunikasjon rundt
ulike vegprosjekt o.l., trur eg pa
storre gjensidig forstaing, seier Karl
Melby.
- Ved eit mote og gjerne ogsa syn-
faring, til samanlikning med kom
munikasjon gjennom brev, far beg-
ge partar ei reell forstaing for dei
ulike problemstillingane, og ein
kan kome fram til loysingar som
kan paverke begge sider. Veg
vesenet er ikkje berre ute etter a
selje, men er ogsa i bogste grad ute
etter a fa synspunkt, seier ban.

Vegsjefen ser den eksterne in-
formasjonen i etaten som svaert vik
tig. Vegvesenet far svaert mykje
merksemd fra bade publikum og
media.

- Folk er opptekne av alt vi driv
med, og det er difor viktig at vi er

aktive med all informasjonsformid-
ling. Mine mote med dei ulike kom
munene i fylket, er ein del av den
ne formidlinga. Vi vil vere synlege,
vise at vi er eit vegvesen som er ute
blant folk, at vi fyl med i det som
skjer, og at vi svarer pa sporsmal,
seier ban.

Karl Melby bar gjort seg be-
merkt, blant anna ved a ba ein bog
medieprofil, samanlikna med tidle
gare vegsjefar i fylket.
- Jobben min er a vere veldig uta-
dretta. Utifra den store interessa

rundt vegsaker, er det min jobb a
vere ei form for «utanriksminister»

seier ban til dette.

-1 ei av kommunene eg bar vore pa
besok, var det forresten ein kar som

litt pa spok sa noko artig. Han for-
talde at dei i denne kommunen

badde tre bogdepunkt. Det forste
var nar kongen kom pa vitjing, det
andre nar statsministeren kom pa
besok, og det tredje var no nar veg
sjefen badde lagt turen dit, seier
Karl Melby og ler.
- Og sjolv om denne korte bistoria
var meint som ein spok, seier den
eigentleg litt om kor viktig sam-
ferdsel er i fylket vart. Kom
munikasjon star svaert sentralt bos
OSS i More og Romsdal. Dette sag vi
tydeleg da Samferdslekomiteen pa
Stortinget var pa rundreise og syn-
faring i fylket i fjor baust. Opp-
legget rundt dette besoket vart
nemleg vektlagt omtrent som om
det skuile vore kongeleg besok,
smiler ban.
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Med nyslipt ̂JOi
snor£

Annonseendring ble
til bruapning med stil
Med unntak av en, var

det ikke noen som var

klar over at overskriften

i avisannonsen var

endret fra ctTrafikk-

omlegging» til
«Bruapning». Men

annonseendringa eg

misforstaelsen ble

likevel til ei bruapning
og trafikkomlegging

noe utenom det

vanlige, ikke sa

velregissert kanskje,
men likevel stilfulL

Tekst; Wiggo Kanck Foto: Einar Vie
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- Da 92 ar gamie Ole Ullahammer
m0tte opp i finstasen og med ny
slipt sigd skjult under finjakka, og
naermest forlangte a foreta snor-
kuttinga, matte vi 1 all hast improvi-
sere bruapning. Men det ble ei ap-
ning med stil i stormkastene ute i
havgapet i Ullasundet.

Det er seksjonsleder Jorn Arve

Hasselo ved bru- og ferjekaiseksjo-

nen pa utbyggingsavdelinga som
forteller historia. I ettertid drar han

pa smilebandet, og tar tilsynelaten-
de hele hendelsen med nordmorsk

overbaerenhet og stoisk to. Men

det er na det, og ikke da!
Alle kan lett, og belt sikkert ten-

ke seg den noe forst sa usikre, sa et-
ter hvert noe mer nervose og til
slutt den helkritiske stemninga da
det gikk opp for Jorn Arve Hasselo,
byggeleder Einar Vie og resten av

mannskapene at her skulle det
vaere bruapning.

- Vi begynte a ane at noe var i
gjaere. Da ogsa en skoleklasse fra
Haramsoy kom uanmeldt, skjonte
vi at na er det alvor.

- I all enkelhet og beskjedenhet
hadde vi planlagt a markere ferdig-
stillelsen av brua med en aerestur

for Ole Ullaland. Han er naermeste

nabo til brua, og bar daglig fulgt
arbeidet pa nybrua. 92-aringen var
forresten pensjonist da gammel-
brua sto ferdig i 1970. I allefall, Ole
Ullahammer var forberedt pa mer

enn en aeres- og kjoretur da vi hen-
tet ham. Sa da var det bare for oss a

ta det vi hadde for handen.

Sermonisnor i rodt, hvitt og blatt,
hornmusikk og vegsjef hadde vi
ikke. Sa det ble istedet nylontau
med refleksbrikker, en velbrukt.



:' 1 u

men nyslipt sigd, en seksjonsleder,
en byggeleder, anleggsfolk og
mange nysgjerrige!
- Det ble suksess i uvaeret 4. fe-

bruar, forteller J0rn Arve Hassel© -
og legger forsiktig til - jeg haper at
annonsetekstene ved senere anled-

ninger ikke endres for mye uten at
vi forst blir orientert - og uten at vi

forst far forberedt oss noe.

Det var ikke tidens tann og stor

trafikkbelastning i lopet av en god
mannsalder, som hadde tatt knek-

ken pa gammelbrua. Det hadde na-
turkreftene og saltinntrenginga

sorget for. Det skulle altsa ikke ta
mer enn 26 ar, for det matte bygges
ny bru.

Byggarbeidet pa nybrua tok til i
mai i fjor. Hele prosjektet, som i til-

legg til ny bru omfatter massefyl-
ling pa tilsammen 27 000 kubikk-
meter sprengt stein, riving av den

gamie brua og bygging av ei 20
meter lang platebru, bar totalkost-
nad pa 30 millioner kroner. Den 20
meter lange platebrua, Flemsbrua,
nevnes ogsa som ei miljobru. Den
betegnelsen forklares med at bru-
konstruksjonen bar til bensikt a gi
okt vannutskifting i omradet. Brua
ligger pa ei en kilometer lang stein-
fylling mellom Ullasundbrua og
Flemsoy og Skuloy. Arbeidet pa mil-
jobrua startet opp i midten av janu-
ar og skal vaere ferdig rundt 15.
april.

- Selv om vi til slutt foretok ei

skikkelig bruapning, gjenstar det
enna noe arbeid pa Ullasundbrua.

Gammel og ny bru. Gammelbrua bak.
Den rives og blir trolig fyiimasse.

Etter at Ole Ullabammer fikk brukt

den nyslipte sigden sin, sto det
igjen oppsetting av lysmastre, inji-
seringsarbeider og selvsagt asfalte-
ring.

Rivinga av gammelbrua tok til i
forrige maned, og vi regner med at
den skal vaere avsluttet innen 1.

mai. Det er forovrig 0degard
Berging A/S i Alesund, assistert av

Christie & OpsabI Entreprenor A/S
fra Molde, som sorger for a fjerne
gammelbrua.

- Hva restene skal brukes til?

- Det blir vel fyiimasse eller sma-
batkaier, avslutter Einar Vie.

Arbeidet startet opp i fjor, og skai vaere av
sluttet 1 mai. Prosjektet bar ei kostnadsram-
me pi 30 miiiioner kroner.
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Eit vegbudsjett med nokre smS overraskingar;

'?enTmem-\/estnes

.  , ■ .k^flfje pi riksveg 1 fekk 9,2^
•  ' • "t, ̂ millrkrom&C'

240 mill, til riksveganlegg - og
247 mill, til drift og vedlikehald

Etter mykje uvisse og etter
ei politisk «rasering» av
vegsjefen sitt framlegg til
vegbudsjett for 1997, vende
stortingspoiitikarane heiit
om under salderingsdebat-
ten for nyttar. Mange av
prosjekta, som hadde ramla
ut under den pofitiske
handsaminga og tautrekinga
i Stortinget, vart med eit
«try[leslag» tekne inn att.
Samstudnes kom fleire til.

Mellom desse var «den

gloymde ve^» i Eide, riksveg
64, 0rjavik-Arsbogmyrane
og grusvegstrekninga pa
riksveg 680 over Ertvagoya.
Tillegga kom som gledelege
overraskingar.

Tekst: Wiggo Kanck

Foto; Per Tortnod Nilsen/Wiggo Kanck

Da det endelege vedtaket vart gjort
i Stortinget 19. desember 1 fjor, lyd-
de melodien blant vegvesentilsette
omtrent som dette; «Dette var eit

gledeleg vedtak, sjolv om mange
behov ikkje er finansierte eller tek
ne med».

Budsjettet for inneverande ar
bar ei slik fordeling:
•  240 mill, kroner til riksveganlegg
•  247 mill, kroner til drift og vedli

kehald

•  25 mill, kroner til fylkesveganlegg
•  66 mill, kroner til administrasjon
I  tillegg kjem 6,2 mill, kroner til
spesielt vedlikehald pa grunn av
oppheving av telerestriksjonar.

Samanlikna med fjoraret ligg
riksvegbudsjettet for i ar pa same
niva. Derimot bar vegadministra-
sjonsbudsjettet, midlar til drift av
vegkontoret og trafikkstasjonane,
fatt ein reell reduksjon i hove til
tidlegare ar.

Dei viktigaste anieggsarbeida som
er planlagt gjennomfort pa riksveg-
nettet i inneverande ar er:

Riksveg 1:
Sore Vartdal-Berghalsen. 6 mill,
kroner til oppstart. Kostnadsrekna
til 16 mill, kroner. Ferdig hausten
1998.

Blindheim-Breivika. 9,4 mill, kroner
til innloysing av grunn.
Valle-HShjem. 8 mill, kroner til
oppstart av ny 2,4 km veg. Vert
opna fortrafikk hausten 1998.
Remmem-Vestnes kyrkje. 9,2 mill,
kroner til fullforing av ny veg utan-
om Vestnes sentrum. Vert opna
seinhausten 1997.

Nordsundet bru. 3 mill, kroner til

riving av gamal bru.

Riksveg 60:
Magerholm ferjekai. 10 mill, kroner
til ny ferjekai og oppstillingsplass.
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Vert opna for trafikk sommaren
1997.

Riksveg 62:
0ksendal-Krogshamn. 10 mill, kro
ner til start av 6 km lang tunnel og
1,3 km veg. Kostnad 130 mill, kro
ner.

Riksveg 63:
Oppland grense-Korsmyra. 3 mill
kroner til sikring av oppsprukke
fjellparti ved Opplenskedal.

Riksveg 64:
0rjavik-Arsbogmyrane. 10 mill,
kroner ombygging av 4,5 km lang
grusvegparsell. Samla kostnad 27
mill, kroner. Oppstart seinhausten
1997.

Riksveg 650:
Stordal-Dyrkorn. 62 mill, kroner til
fortsatt arbeid pa den 3,5 km lange
tunnelen og tilstoytande veg.
Opnast juni 1998.

Riksveg 651:
Volda-Greifsneset. 31,2 mill, kroner

til bygging av 2 km lang tunnel og
omiag like mykje veg i dagen.
Arbeidet starta opp tidleg i ar.

Riksveg 652:
Velsvik-Stigen. 15 mill, kroner til
bygging av 250 meter lang tunnel
gjennom Voldshammaren og utbe-
tring av eksisterande veg.

Riksveg 653:
Eiksundsambandet. 5 mill, kroner

til framhaldande planleggingsar-
beid for prosjektet.

Riksveg 655:
Lekneset ferjekai. 5 mill, kroner.
Bygging av ny ferjekai i betong til
avioysning av noverande kai.

Riksveg 680:
Vinsternes-Foldfjorden. 5 mill, kro
ner til start pa ein omIag 6 km lang
parsell som er den siste grusvegpar-
sellen pa ruta. Kostnaden er rekna
til 45 mill, kroner.

Vidare er det avsett 3,1 mill, kroner

til fullfinansiering av parsell ved
Kile p^ riksveg 1. Dette aniegget
vart ferdig i 1996. 3 mill, kroner

vert nytta til dekning av tidlegare
kostnader av veganlegget pa
Solavagaseidet pa riksveg 1, og 3
mill, kroner gar til a dekkje del siste
kostnadene ved bygging av nytt
aniegg Arsbogmyrane-Vevang pa
riksveg 64 i Eide kommune.

Til bygging av gang- og sykkelvegar
i 0rsta, pa Bruhagen i Averoy og
Skei i Surnadal kommune skal det

nyttast 8 mill, kroner. Til trafikk-
tryggingstiltak i mellom anna
Hareidsdalen og Langvegen i
Kristiansund er det avsett 9 mill,

kroner, medan det til miljotiltak
som stoyskjerming og grontanlegg
skal brukast 3 mill, kroner. Byggjing
av leskur, busslommer og opprust-
ning av bussterminalar vil koste 1,1
mill, kroner, medan det til service-
tiltak er avsett 1,5 mill, kroner.

Driftsbudsjettet bar ei ramme pa
knappe 247 mill, kroner. Fordelinga
mellom trafikkdistrikta er denne;

0rsta 16 mill, kroner, Alesund 27,3
mill, kroner, Molde 30,3 mill, kroner

og Kristiansund 23,5 mill, kroner. Til
rekkverkfornying er det avsett 5
mill, kroner, vegmerking 6,9 mill,
kroner og 9 mill, kroner til trafikk-
tyggingstiltak. Til dekkefornying er
det avsett 45 mill, kroner.

Det skal byggjisf gang- og sykkelvegar
for rundt 8 mill, kroner.

Til dekkefornying pa nksvegar
er det avsett 45 mill, kroner.
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Status 1996 og.yidere ut
Aret 1996 var et godt ar
for bompengeprosjektene
i fylket, malt ut fra
okonomiske kriterier.

Trafikken bar okt samtidig
med at renta bar fait. Med

andre ord en utvikling vi
onsker. Selv cm de fire

bompengesambanda vi
bar pa offentlig veg ber i
fylket er av forskjellig
karakter, ser vi den sam-

me tendensen.

- En trafikkokning i 1996
som i bovedsak kommer

fra det vi kan kalle lo-

kaltrafikk.

- En tendens til at rabatt-

kort brakes mer eg mer.
- Antall passasjerer pr.

kjoretoy synker.
- Lette kjeretoy oker mer
enn tunge.

Tekst: Leif Magne Lillebakk
Foto: Hild Nordal

At det er lokaltrafikken som oker

ser vi kanskje klarest nar vi ser pa
feriemanedene juni, juli eg august.
Her har trafikken sunket sammen-

lignet med 1996. I de andre mane-
dene har vi stort sett hatt okning,

til dels stor okning ogsa. Med den
utviklingen vi har hatt i naeringsli-
vet i fylket vart i 1996, er ikke det
overraskende. Det viserseg i under-
sokelser at det er en svaert naer

sammenheng mellom trafikkvolum
eg inntektsniva.

0kning i rabattbruken er et utslag
av det samme. Det virker kanskje rart
at okt inntekt forer til mer rabatt-

bruk. Det vi da ma huske pa, er at det
a skaffe seg et kort er kostbart. At
det er dyrt a vaere fattig er noe som
bompengefinansiering understreker.
Hoyere inntekt og storre optimisme
gjor at flere regner med a utnytte
sambandet oftere, og derfor anskaf-
fer seg kort. I Alesund-Giske samban
det ser vi tendenser til en overgang
fra 50-klipps kort til 500-klipps kort.
Pa Skalavegen skyldes hele trafikkok-
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Avgift

ningen i 1996 passeringer med ra-
battkort.

Inntektsnivaet pavirker ogsa vil-
jen til at flere samordner kjoring.
Den samme utviklingen ser vi ogsa
pa fergene. Biltrafikken oker mer
enn persontrafikken. I tillegg har vi
en tilvenningseffekt i bompenge-
samband. Det tar gjerne noen ar
for trafikantene venner seg til et
fast samband og den uavhengighe-
ten det gir. Et unntak fra tendensen
til at personer pr. kjoretoy synker er
Atlanterhavsvegen. Her ble taksten
for passasjerer redusert i 1996, noe
som gjorde at trafikantene tilpasset
seg den nye situasjonen. Sa der steg
tallet pa personer pr. kjoretoy.

Veksten i okonomien har ikke

fort til at trafikken med store kjo
retoy har okt. Kanskje kapasiteten i
vogntog og lastebiler har okt, det
har vi ikke tall for. Skalavegen viser
i alle fall at heile trafikkokningen
kommer i form av okningen i lette
biler.

Ser vi pa endringen i inntekter

for sambanda, sa har den naturlig
nok ikke okt i samme grad som tra
fikken. Her vil ogsa eventuelle tak-
stendringer spille inn. Ved alle tak-
stendringer over et visst niva vi har
hatt, har trafikken sunket og inn-
tektene har okt. Pa Skalavegen
haddevi ikketakstendringer i 1996.
Her okte antall kjoretoy med 8,4
prosent, inntektene bare med 2,0
present. Pa de andre sambanda bar
vi hatt takstendringer i 1996. I Ale-
sundsambandet okte inntektene

med 8,2 prosent og pa Krifast med
3,8 prosent. Pa Atlanterhavsvegen
fikk vi en omiegging av takstsyste-
met som gjorde at det ble rimelige-
re a passere bommen for typisk tu-
risttrafikk. Med denne trafikkens

tyngde og okt rabattbruk i den an
dre trafikken i dette sambandet ble
her inntektene i 1996 1,5 prosent
mindre enn i 1995 selv om trafikken

okte med 3,6 prosent.
Hva kan vi sa vente av fremtida?

Tendensene vi har sett i 1996 vil

nok fortsette dersom Norge fort-

ng i bompengeprosjektene

satt gar bra. Det de fleste er inter-
essert i a vite er om dette far stor

betydning for nedbetalingstida.
Her vil rentenivaet vaere avgjoren-
de. Med de rentene vi har i dag ser
det bra ut. Sammenlignet med de
langsiktige rentene vi opererer
med i vare prognoser, vil gjensta-
ende nedbetalingsperiode kunne
forkortes med et par ar bade pa
Skalavegen og Krifast. Lana pa
Atlanterhavsvegen er sa og si ned-
betalt. Her er det imidlertid en stor

aksjekapital som skal tilbakebeta-
les med en viss prisstigningskom-
pensasjon, slik at perioden med
bompenger vil vare ett og et halvt
til to ar til. Alesund-Giske samban
det har en slik okonomi at utgifter
og inntekter ikke vil ha noen be
tydning for avslutningstidspunk-
tet. Her forhandles det na om ny
avtale mellom staten og selskapet.
Vegdirektoratet har gatt inn for at
bompengeperioden skal avsluttes
seinest hosten 2009.

Som kjent har Vegvesenet til
behandling flere soknader om
bompengefinansiering av prosjek-
ter enn noen sinne. Skulle disse ga
igjennom, vil antall bommer i fyl
ket 0ke betraktelig. Dette gjelder
Imarsundprosjektet, Todalsfjord-
prosjektet, Averoytunnelen, Tres-
fjordbrua, Vestnes fergekai (innkre-
ving pa ferge), Nordoyvegen, Eik-
sundsambandet, Hareid fergekai
(innkreving pa ferge) og Sykkylvs-
brua. I skrivende stund virker det
som om soknaden om bom pa
Skodjebrua blir trukket. Hva vil alle
disse bompengeprosjekta ha a si
for de totale innbetalingene av
bompenger i fylket vart? Figuren
viser dette.

Som vi ser vil eksisterende sam

band utgjore bompengeutgifter i
storrelsesorden 150 millioner kro

ner i 1998. Krifast er det sambandet

som tar inn mest bompenger. Ale-
sundsambandet har temmelig noy-
aktig 1/3 storre trafikkmengde,
men heyere takster pa Krifast gjor
at inntektene her er litt storre.
Trafikkveksten i Alesund gjor imid
lertid at bompengene her naermer
seg Krifast ar for ar. Nivaet ligger

for begge i storrelsesorden 55-60
millioner kroner. Pa Skalavegen
kom det inn vel 25 millioner kroner

i  1996 og pa Atlanterhavsvegen
knappe 9 millioner kroner. Figuren
viser ogsa at vi venter at bommen
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ma vi trekke utgifter som vi i dag
har til ferge. Bommene skal ogsa
bare sta en begrenset tidsperiode
selv om 15 ar er langt frem.
Takstsystemet kan ogsa endre seg,
allerede na ser vi at automatiske

■rni-m M

2000 2005 2010

Krifast I Alesund-Giske I Skalavegen Atlanterhavsvegen I Nye samband

pa Atlanterhavsvegen blir revet i
lopet av 1998/1999, Skalavegen i
2005/2006, Alesund i 2009 og pa
Krifast i 2009/2010. I en periode vil
de nye sambanda komme oppa de
eksisterende og oke omsetningen i
bompenger til 225 millioner kroner,
altsa 50 prosent opp. Nar de eksis
terende er nedbetalt vil nivaet syn-
ke til under 100 millioner kroner.

Hvordan er sa fordelingen mel
lom de nye prosjektene? Her er det
Averoytunnelen som er domineren-
de. Dersom prognosene slar til, vil
det komme inn i underkant av 30
millioner kroner arlig der. Eiksund-
sambandet vil sannsynligvis ligge i
underkant av 20 millioner kroner
og Todalsfjordprosjektet i under
kant av 15 millioner kroner. De an
dre sambanda vil ta inn mindre.

Er dette mye a betale for fast
samband eller innkorting av ve-
gen? Vi ma huske pa at fra dette

innkrevingssystemer kan redusere
innkrevningskostnadene betrakte
lig. Dette gjor at vi ma vurdere
takstsystemet i de nye sambanda.
Kanskje vil passasjerbetaling og be-
taling med kontanter opphore
belt?

I alle fall, et bompengesamband
er ikke komplett for det opphorer a
vaere et bompengesamband.
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Nye prosjekt til 1,9 milliardar;

Tresfjordbrua vil binde Vestnes kommune saman og korte inn kayretengda pi riksveg 9 mellom Aiesund og Andalsnes.

Storre bu- og arbeids-
marknadsregionar
Eit av fire spesieit vektlagde tema 1 fylkesplanen for More og Romsdal, er temaet
uStorre bu- og arbeldsmarknadsregionani. For a oppna slike reglonar ma reisetida
reduserast, ved a korte ned pa eller utbetre vegnettet. A erstatte ferjesamband
med faste samband, er eit dome pa slik nedkorting. Det er planar for ti prosjekt pa
tilsaman 1,9 milliardar kroner, der 770 millionar kroner er tenkt bompenge-
finansiert.

Tekst: Hild Nordal Foto: Per Tormod Nilsen

Det har vore stor interesse for a

prove a realisere nye og viktige
vegprosjekt i fylket, og Statens veg-
vesen More og Romsdal har teke
imot fleire soknader og forespurna-
der fra uiike kommuner. Med om-

syn til framdriftsplan, er situasjo-
nen for fleire av desse prosjekta, at
dei vil verte fylkespolitisk behandia
i  lopet av varen 1997.

Her folgjer presentasjon av
igangsette og mulige nye bom-
pengeprosjekt i samband med
NVVP 1998-2007;

Imarsundprosjektet
Prosjektet er kostnadsrekna til 115

millionar kroner, omfattar 4,5 km
veg og to bruer, og vil delvis verte
finansiert av bompengar. Imarsund
prosjektet skal erstatte ferjesam-
bandet Aukan-Vinsternes pa riks
veg 680.

Averoytunnelen
Prosjektet vil avioyse ferjesamban-
det Kristiansund - Bremsnes, og be
stir av ein undersjoisk tunnel og
vegar pa land. Finansieringsopp-
legget er enno ikkje ferdig gjen-
nomarbeidd, men det er klart at
den statlege andelen vil kome som
refusjonar fordelt over ara 2008 -
2010. Dersom distriktet gir direkte

tilskot til prosjektet, vil fordelinga
av kostnadene sja slik ut: Invest-
eringskostnader 365 millionar kro
ner, statlege refusjonar 90 millionar
kroner, distriktstilskot 40 millionar
kroner, og bompengeandel 235
millionar kroner.

Todalsfjordprosjektet
Prosjektet kan delast i to, der den
eine delen gjeld vegen inn til
Todalsora. Her er det behov for ut-

betring av eksisterande veg for ca.
95 millionar kroner. Av desse er al-

lereie 35 millionar finansiert ved

blanding av kommunale, statlege
og fylkeskommunale midlar.
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Del to av prosjektet omfattar ein
lengre tunnel som vil eliminere fer-
jesambandet over fjorden, kost-
nadsrekna til 210 millionar kroner.

Av dette belopet kan bompengar
finansiere omiag 100-115 millionar
kroner.

Nordoyvegen
Prosjekt i Haram kommune som
omfattar bru til Lepsoya og under-
sjoisk tunnel vidare til Haramsoya. I
tillegg er det planlagt eit vidare
samband (Nordoyvegen etappe II)
til Fjortofta i Haram kommune, og
vidare til Haroya i Sandoy kommu
ne. Forslag til finansiering av inves-
teringskostnadene pa 280 millio
nar kroner er: Bompengar 60 millo-
nar kroner, ordinaer statsloyving og
distriktstilskot 220 millonar kroner.

For a frigjere plass til statsloyvinga-
ne, vert prosjektet Skodjebrua sett i
samanheng med Nordoyvegen.

Skodjebrua
Prosjektet Skodjebrua i Skodje
kommune er kostnadsrekna til

minst 70 millonar kroner. Eksiste-

rande bru er i darleg stand og bar
sterk vekstbegrensing, noko som
gjer at tungtrafikken til og fra in-
dustrikommunen Haram, ma koyre
gjennom Skodje sentrum. Bom-
pengefinansiering av brua vil med-
fore at prosjektet mest sannsynleg
kan verte realisert ein god del ras-
kare enn ved ordinaere statsmidlar,

d.v.s ein periode pa maksimalt 10
ar.

Tresfjordbrua
Tresfjordbrua er eit prosjekt som vil
korte inn koyrelengda pa riksveg 9
mellom byane Alesund og Andals-
nes, med 12,3 kilometer. Prosjektet
er med bru, fylling og tilforslevegar
kostnadsrekna til 300 millionar kro

ner, og bompengar er rekna til a
kunne sta for inntil 100 millionar

kroner av denne summen.

Vestnes ferjekai
Da ferjesambandet Molde-Vestnes
vart innkorta i 1985, vart dette fi-
nansiert av bompengar pa ferja. I
ettertid bar det oppstatt trong for
utbetring av dei trafikale bebova
pa ferjekaia. Kostnadene i sam
band med utbetringa er omIag 12
millionar kroner, og med ein trafikk
pa 450 000 koyretoy i aret, vil ein
bompengeperiode vere av relativ
kort karakter.

Hareid ferjekai
Pa grunn av vanskelege trafikktil-
bove pa Hareid ferjekai, bar kom-
munen teke opp sporsmalet om ein
ved a ilegge bompengar pa ferja
kan finansiere nodvendige utbe-
tringar i omradet. Total kostnad er
rekna til 40 millonar kroner, og av
dette utgjer bompengane 24 milli
onar kroner.

skodjebrua er nedslitt og ei ny bru
vil koste minst 70 mill, kroner.

naeringslivet. Kostnadsoverslaget
for brua er 120 millionar kroner, og
det er rekna med at bompengar
kan finansiere inntil 70 av desse.

Eksisterande bompenge-
prosjekt
I More og Romsdal bar fleire ferje-
strekningar vorte innkorta ved
bjelp av finansiering med bom-

Eiksundsambandet

Eiksundsambandet pa riksveg 653,
vil gje eit ferjefritt samband for
kommunene Hareid, Heroy, Sande
og Ulstein. Etter ein planleggings-
periode pa meir enn 10 ar, er det lo-
kalt semje om eit lineval med fyl-
ling/bru over Eiksundet og under-
sjoisk tunnel mellom Eika og Ytre
Steinnes. Vidare skal vegen ga i
tunnel fra Sorbeimstranda til

Hovdevatnet, og gjennom Asen til
kryss med riksveg 1 i Furene mellom
0rsta og Volda kommuner. Samla
veglengde vil kome pa 16 263 me
ter, og total kostnad vert pa 573
millionar 1996-kroner. Avtotalkost-

naden vil omtrent 125 millionar

kroner verte finansiert med bom

pengar, medan resten vert finansi
ert over offentlege budsjett.

Sykkyivsbrua
Sykkylvsbrua er eit fylkesvegpro-
sjekt som vil fore til ei innkorting
pa 11 km av vegstrekninga mellom
Aure, administrasjonssenteret i
Sykkylven, og Ikornnes der bl.a.
Ekornes fabrikkar ligg. Prosjektet
vert vurdert som svaert godt nar det
gjeld miljobensyn og betydning for

pengar. Felles for desse bompenge-
prosjekta pa ferjer, er at nedbeta-
lingsperioden vart mykje kortare
enn forutsett.

Andre bompengesamband bar
ogsa gitt gode erfaringar. Det ei-
naste avslutta, nemleg Heroybrua,
gjekk svaert godt. Det vart aldri
nodvendig a prisjustere taksten, og
lanet vart nedbetalt i 1987 - mange
ar for prognosen.

I dag er det bompengeinnkre-
ving i fire samband pa riksveg, og i
ei innkorting av riksveg som er klas-
sifisert som privat veg. Av desse
sambanda er det berre Alesund-
Giske som gar darleg. Atlanter-
bavsvegen gar svaert bra, og vil ver
te nedbetalt pa godt under 10 ar
med etterskotsbompengar. Skala-
vegen og Krifast er ogsa i rute.
Tussentunnelen er bygd etter fri-
luftslova, og er ei innkorting av
riksveg 64. Prosjektet bar vorte
godt motteke av trafikantane, og
lanet vil vere nedbetalt om 10-12

ar, noko som vil seie ei total bom
pengeperiode pa 16-17 ar. Bom-
pengesatsen bar vore justert ein
gong, og bompengane dekkjer
ogsa drifta av tunnelen.
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Alesund og Tustna
Alesund og Tustna har tatt viktige grep for a
bli trafikk-tryggere kommuner. 1 begge de to
forsokskommunene i More og Romsdal
arbeides det med kommunale trafikksikker-
hetsplaner, og planene bar sa smatt begynt a
avleire seg i bade fysiske tiitak, aksjoner og
adferdsarbeld.

Tekst/fotp: Kjell Herskedai

Av innleggene til Mario Obreque
Cardenas (Alesund) og Knut
Andreas Stai/lrene Golmen (Tustna),

pa trafikktryggingsseksjonens kom-
munekonferanse om trafikksikker-

het i Alesund i februar, var det like-
vel ett sporsmal som hang igjen i

lufta: Hva na? Er politikerne villige

til a prioritere trafikksikkerhetsar-
beidet sapass hoyt at planene blir til
handling? Er det vilje til a gi tiltake-

ne en plass i budsjettet?

VOO virkp

Tustna

Tustnas situasjon var en plutselig
trafikkokning gjennom kommunen

da ferga til Smola ble omiagt, og se-

Mario Obreque Cardenas,
chileneren som planlegger
trafikk- og trafikksikkerhet i
Alesund.

nere da anieggsarbeidene pa Tjeld-
bergodden begynte. Det er fa inn-

byggere i kommunen og ulykkes-
tallene er ogsa sma, 1-2 ulykker
med personskade i aret, ofte i for-
bindelse med utforkjoringer.

Kommunen ville vaere fore var,

og onsket ogsa a gjore noe med en
folelse innbyggerne hadde av ut-

rygghet i trafikken. Tustna var den

eneste kommunen i fylket som ba
om a fa bli med i forsoksprosjektet.

Publikum ertrukket med i arbei-

det pa ulikt vis. Man har satt seg et
entydig mal; null skadde og drepte
i  trafikken pa Tustna. Potensielle
trafikkfarer er listet opp og priori-
tert, og det er allerede gjennom-
fort tiitak som refleksaksjon, utieie
av barneseter og sikkerhetsnett,
samt trafikkrock for 6-aringer.
Fysiske tiitak som er vedtatt gjen-
nomfort, er skoleskyss for barn med
trafikkfarlig skoleveg - selv nar av-
standen til skolen er under 3,5 kilo
meter, bygging av gang- og sykkel-
veg ved Nord-Tustna skole, monte-

trafikktryggingsplanen. Man har
skaffet seg oversikt over hvordan
elevene kommer seg til og fra sko
len, og det er laget lister over ut-
rygge soner. En konkret plan med

kostnadsoverslag for Voldsdalen
skole foreligger. Planen tar hensyn
til at mange barn kjores til og fra
skolen, og at forholdene ved av- og
pastigning er ryddige og oversiktli-

Knut Andreas Stai og Irene Golmen pS
Tustna, kan vise til konkrete tiitak underveis
i planarbeidet. Det lover godt.

l.-jl

skal bli tryggere
ring av veglys, oftere stroing over
Nordheimshogda, autovern langs
en kommunal veg pa Golma, og fa-
reskilt ved hjortens trekkruter.

Alesund

Alesund skal ogsa bli tryggere, om
chileneren som elsker byen - Mario
Obreque Cardenas, far det som ban
vil. Planarbeidet og prosessen
rundt dette, vitner om godt og mal-
rettet arbeid. Men Cardenas innser

at det blir en kamp med mange an-
dre interesser, a fa gjennomslag
med planene.

Barne- og ungdomskoleelever er
trukket direkte inn i prosessen med

ge. Planen skal brukes som grunn-
lag for en soknad pa «aksjon skole
veg »-midler.

Tiltakene som er tenkt gjennom-
fort i perioden 1997-2002, er kost-

nadsberegnet til 3,69 millioner kro
ner. Cardenas kunne opplyse at
handlingsplaner for andre trafi-
kantgrupper kommer. I disse plane
ne skal ansvaret plasseres, det skal
ikke vaere tvil om hva som skal gjo-
res og tidspunktet for gjennomfo-
ring. I Alesund skal det for skole-
starttil hosten, arrangeres informa-
sjonsmoter for foreldre til 6-aringer
i samarbeid med Trygg Trafikk.
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Nar Bjorn Wivestad
fra vegkontoret og
Arvid Talset fra veg-
sentralen, den 7. fe-

bruar sette kursen

mot Zambia, var det-

te ikkje 1 hovudsak
for a kome bort fra

ein gufsen vinter her

heime. Dei er nem-

leg ute i embets
medfor, for a gi
Roads Department i
Zambia, nyttig opp-
Idering i geoteknikk.

Tekst/foto: Hild Nordal

%

%
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Bjorn Wivestad og
Arvid Talset bar lagt kursen
mot Afrika og varmare klima.

nisk unders0king og rapportering
vert utfort i Norge. Programmet vil
inkludere besok pa Veglabora-

toriet, og ogsa pa vegkontoret i

Molde. Eit anna mal for gjenvisit-

ten, vil vere a vise utstyr og fasilite-

tar i eit materiallaboratorium i

Norge. Dette for a betre kontakta

og forholdet mellom Roads Depart
ment i Zambia og Statens vegvesen

i Norge.

For ban reiste, fortalde Bjorn

Wivestad at ban sag fram til desse
fire vekene i Afrika.

- Forespurnaden om a vere med pa
dette, kom fra internasjonalt kon-

tor - det er dei som styrer all u-
lands verksemd i Statens vegvesen.

Med geotekniskfagkunnskap i kofferten
Bin avtale om institusjonelt samar-

beid, er gatt inn mellom Statens

vegvesen i Norge og Roads
Department i Zambia. Opplaering i
geoteknikk er eit av fleire samar-

beidsprosjekt som vil verte gjen-
nomforte under denne avtalen.

Og sjolv om sola som oftast er

brennande varm i Afrika, var det

ogsa regntoy og paraply med i ba-
gasjen til Bjorn og Arvid.
- Det er regntid nar vi kjem til

Zambia, sa det er nok ikkje berre

20 veg og virke 1/97

sborts og solbriller som far plass i

kofferten nei, fortalde Bjorn

Wivestad for ban drog av stad.
- Vi bar da forebudd oss noko, ved

a lese om landet; kultur, samfunn,

skikk og bruk. Dette kan nok kome

godt med, sjolv om vi ikkje skal
oppbalde oss der sa veldig lenge.

Den viktigaste bagasjen i denne
samanbeng, ligg likevel ikkje i kof
ferten. Norsk praksis nar det gjeld
fagfelta innan geoteknikk, bar bo-
vudrolla denne gongen.

Under oppbaldet i Zambia bur
Bjorn og Arvid pa botell i bovudsta-

den Lusaka. Bjorn skal vere der i
fire veker, og bar da ansvaret for
opplaering av ein ung og uerfaren
zambisk geoteknikar. Denne unge
mannen bar ikkje tidlegare prakti-
sert geoteknikk, og skal no laere a
fungere som saksbebandlar. Kurset

i geoteknisk rapportering skal inne-
balde alle faser i geoteknisk saksbe-
bandling for aktuelle typer bygge-
prosjekt; vegar, bruer og gang-

vegar, fra grunn- og laboratorieun-
dersokingar via berekningar og

vurderingar, til ferdig rapport.
Arvid disponerer to veker til a

laere bort kunnskap om grunn-
undersokingar og praktisk bruk av
borerigg, til eit bore-team. Bore-
riggen er eit svaert kostbart instru
ment, og det er difor viktig at bore-
teamet bar nodvendig kunnskap
om korleis ein skal bebandle den

ne. Malet med opplaeringa er at

riggen i ettertid skal verte beband-

la pa rette maten. Dette er nodven
dig for a opprettbalde palitelege
resultat av boreundersokingar.

- Nar den geotekniske kunnskapen
i  Zambia vert beva til eit bogre

niva, vil Roads Department fa bove

til a utfore geotekniske underso-
kingar for ulike vegprosjekt, seier

Bjorn Wivestad.

I  ettertid vil dei fra Roads

Department i Zambia som var med
pa dette prosjektet, verte gitt ein
demonstrasjon av korleis geotek-

Eg takka ja av den enkle grunn at

eg ser det som ei stor utfordring a
drive geoteknisk opplaering i eit

framandt land, sa ulikt vart eige, sa

ban.

Og sjolv om mesteparten av tida

i Zambia nok vil ga med til fagretta
syslar, bar Bjorn planlagd a fa med
seg i alle fall eit sjaverde i dette lan
det langt borte, nemleg dei svaert
sa beromte fossane Victoria Falls.
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Hit uu»*.

Distriktsleiar Arnfinn L0vik og Vigdis Helmersen med symbolet for «0-visjonen».

Trafikk utan ulykker
Ein visjon er ein draum. Fantasi eller sanning om det som har
hendt eller kjem til a hende.

Tekst: Vigdis Helmersen Foto: Reidun Nordii

liiffif0riiig med «tretrinnsrakett»

1 januar -97 sende vi ut til heile trafikkavdelinga 1 More
og Romsdal, forste og innforande ledd i kjent- og syn-
ieggjeririga av visjonen. Pakka inneheld 3 brev, kvar
med eit bilete og nokre liner pa ei tekstside. Desse
freista forklare kvar sin del av den store historia, om
det som ligg bakom og malet med visjonen. Breva kom
med fa dagars mellomrom, pa skrivebordet til medar-
beidarane p3 vegkontoret og som lukka brev heime til
del andre i fylket.

Litt merksemd, ei oppbremsing som skulle mane oss
til ettertanke, gjere opp status og tenke tankar om
framtida kring arbeidet og arbeidsplassen var, byrje dis-
kutere dette heime og i lunsjpausa, var det breva ba om.

No var grunnlaget innfort direkte til alle tilsette pa
trafikkavdelinga. Neste ledd i kjentgjeringa internt var
presentasjonsrunden.

Oppslutninga til presentasjonen var omiag sa god
som onska, mottakinga og entusiasmen var betre enn
forventa. Dei aller fleste var svaert positivt innstilt til vi-
sjonen, i alle fall nar del fekk forklaring pH samanhen''
gen av denne «merkelege» forma for marknadsfoiring,
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Leiarane pa trafikkavdelinga med trafikksjefen i spis-
sen, byrja hausten -96 a utveksle sine draumar om ar-
beidsplassen sin, for seg eg sine medarbeidarar, som
bedrift eg var rolle i samfunnet. Reflekterande eg S0-
kjande freista dei finne det enkle, men ikkje passive
som vi alle saman pa trafikkavdelinga er felles om, for
a kunne styrke oss pa desse omrada.

Denne utvekslinga onskte leiargruppa plante i be-
drifta, pa trafikkavdelinga, til alle medarbeidarar med
von om at den enkelte ville gjere seg fortruleg med
draumen, og fole seg som ein del av desse draumane
vare, ja jamvel kunne kjenne det som ein del av sin
identitet.

Leiargruppa engasjerte informasjonsleiar Wiggo
Kanck, informasjonsmedarbeidar Reidun Nordii og ar-
kitekt Vigdis Helmersen til a delta i utforminga av eit
opplegg for kjentgjering og synleggjering av visjonen.

Dei viktigaste emna som diskusjonen om vare felles
mal og onskjer omhandia, og som skulle komme til ut-
trykk i visjonen var;
miljeet - trivslen i arbeidet; isolert, innbyrdes og ut
produktet - vegane og livet pa vegane, i samfunnet
tida - behovsstraumane, utviklinga for oss, ut og utanfra
konsekvensane - av kva vi utrettar, kvifor og korleis

Er visjonen fantasi eiier sanning?
- Det er eit sporsmal, eit mal det spors om du vil vaere
med pa a verkeleggjere. Kvar enkelt av oss er med pa a
sannferdiggjere dette utsagnet, seier Arne Johnsen til
slutt.

men det var og enkelte kritiske kommentarar som
bade gjekk pa innforingsmetoden og mot vanskeleg-
heita og idealismen i a oppna malet.

Pa presentasjonsrunden delte vi ut to innramma ek-
semplar av det siste «fullbiletet». Nar visjonsbiletet no
er gjort kjent ibiant oss, vil det ha ei spesiell meining
for oss. Vi kjenner til historia bakdm og difor til opp-
bygginga av det. Pa veggen bllr var visjon synleg for
vire vitjande, og er eit vesentleg element i spreiinga av
bodskapet.

No har alle motteke forslda og historia dm denne,
og plakaten er utdelt pa stasjonane.

Ansatte ved Alesund trafikkstasjon.

Summen og samspelet av desse delane - miljo, produkt,
tid og konsekvens, utgjer i nokre stikkord innhaldet av
trafikkavdelinga sitt arbeid og vesen. Dette innhaldet
er det vi skal foredle og utvikle framover.

Med omtanke for heile trafikkavdelinga sitt innhald
og utvikling er eit enkelt utsagn, ein pastand, eit mot
to, eit slagord, ei von, ei malsetting, eit minste eller
storste felles multiplum sagt med fa ord, det vi vil plan
te.

- Malet er at vi skal kunne kjenne dette bodskapet
som meiningsgjevande i arbeidet vi gjer, at dette er det
djupaste onskje for vare ulike oppgaver, vare ulike
brikker som skal passe inn i det store puslespelet.
Malet er at vi heilt enkelt, med handa pa hjartet kan
svare at «vi arbeider for trafikk utan ulykker» til
dei som vil vite kva Statens vegvesen si trafikkavdeling
syslar med, seier trafikksjef Arne Johnsen.

p- ■ I

FrS introduksjonen pi 0rsta veg- og trafikkstasjon.

Konsentrerte tilhpyrarar ved Molde trafikkstasjon.

Neste ledd i kampanjen er utdeling av klistermerke til
alle tilsette, primaert til bruk pa konvoluttar, pH bilru^
ter, pa syklane, over senga eller pa baderomsspegelen.

Utpa vSren far alle pa trafikkavdelinga jakkenal og
vi vil gjenkjenne den som ein sterkt forenkia utgave av
det til da sa velkjente visjonsbilete. Noko seinare mot
sommaren vil vi fH t-skjorte med det same «nullet» pa.
Tida og ettersporsla far vise om andre effektar skal ta-
kast i bruk til kjentgjeringa av visjonen som allereie no
gir under navnet «NULLET».

I virke



Tar fagbrev gjennom § ZO-ordninga:
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is vegarbeidarar bar teke fatt pi fprste steg mot fagbrev.

Auka fagkompetanse
I fjor pa denne tida
annonserte Statens

vegvesen More og
Romsdal, etter til-

sette som kunne

tenkje seg a ta fag
brev gjennom § 20-
ordninga. Denne
ordninga gar ut pa
avieggje fagprove
utanom laerefor-

hold. Og responsen
var stor, omiag 70
personar melde si
interesse for ulike

fag.

Tekst: Hild Nordal Foto: Tore Andersen

i eta ten

Utifra dette vart i ferste omgang
anieggsforarfaget valt ut som sat-
singsomrade. Personalseksjonen pa
vegkontoret har jobba med a finne
egna opplegg for desse faga. Ein
stor del av del som melde si interes

se, skalla av av ulike grunnar, men

til slutt stod det igjen 17 deltakarar
til anieggsforarfaget. I tillegg er
Statens vegvesen More og Romsdal
no med i eit opplegg med yrkesteo-
rikurs for asfaltfaget, der seks til-
sette tek del.

I folgje § 20 kan ein altsa avieggje
fagprove utanom laereforhold. For
forstegangsprova ma det doku-
menterast minst 25% lengre, allsi-
dig praksis i faget, enn den fastset-
te laeretida.

Paragrafen opnar for at andre enn
skuleelevar eller laerlingar, kan far
dokumentert del faglege kunnska-
pane sine.

Kurset i asfaltfaget tok til 3. febru-

ar, og er lagt opp som eit intensiv-
kurs over tre veker, med 160 timar

teori. Statens vegvesen More og
Romsdal, har kjopt 6 av plassane
hos arrangoren Vegdekke. Det var
nokre fleire som hadde sokt seg til
asfaltfaget, men pa grunn av at

kurset gar av stabelen i 0rsta, er

det personar heimehoyrande i det
te distriktet som har fatt plassane.

Det er mange fag som star pa pro-
grammet pa yrkeslaerekurset i as-
falt. Deltakarane skal blant anna
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innom matematikk/fysikk/kjemi,
steinmateriale, bindemiddel, asfalt-

dekke, vegbygging, vedlikehald og
kontroll/kvalitetssikring.

Opplaeringa i anieggsferarfaget
tok til 1 Molde 21. februar, og bar

som siktemal a gi deltakarane kvali-
fikasjonar og kompetanse som fag-

folk. Anieggsmaskinforarar ma
kunne koyre, vedlikehalde og stelle
anieggsmaskiner 1 byggje- og an-
leggsverksemda. I tillegg til dette

skal kandidaten ha kunnskapar om
variert anieggsarbeid, enklare stik-

king- og nivelleringsarbeid, enkel

sveiseteori, samt sprengingsarbeid.

Teoriopplaeringa i anleggsforarfa-
get vert lagt opp som fire-fem to-
dagars samlingar, med utgangs-
punkt i fredag og laurdag. Alle

«godt i gang» og oppmeld til prak-
tisk prove, for kravet til praksis vert
utvida.

Det vert ikkje stillt krav om forutga-

ande teoriopplaering, men ved fag-
prova ma kandidaten vise at han/ho
har forutsette kvalifikasjonar, ogsa i

dei teoretiske faga. Felles for bade
anieggsforarfaget og asfaltfaget,
er avsluttande teoretisk prove i ma-

nadsskiftet mai /juni.

Med ei slik satsing pa § 20-opplae-
ring, haper Statens vegvesen More

og Romsdal a heve bade den for-
melle statusen til kvar einskild kurs-

deltakar, og i tillegg heile etaten si

fagkompetanse.

kandidatane vil fa permisjon for ein
dag (fredag) per samling, medan

dei sjolve ma bruke ein fridag (laur
dag) per samling. Kravet til praksis

er 45 manader allsidig praksis pa
tre typer maskiner, der to er sakalla
hovudmaskiner, og ei er tilleggsma-

skin. Kravet er minst 750 timar pa

kvar maskin. Fra 31. juli 1997 vert
kravet til praksis auka til 60 mana

der, og det er difor viktig a aviegge
teoretisk prove for denne tid. Der-
etter kan ein til domes vente til va-

ren 1998 med a ga opp til praktisk
prove. Det er altsa viktig a vere

Ein mi ha 45 mSnader allsidig praksis pi for-
skjellige typer maskiner.

Vordende fag-
arbeidere i

Statens vegvesen

Tekst: Tore Andersen

Knausen hotell er stedet hvor

oppstarten for § 20 opplaering i
anieggsforerfaget gar av stabe-
len. 18 forventningsfulle vegar-
beidere fra hele fylket tok ivrig
fatt pa forste skritt for a ta fag-
brev.

Den teoretiske delen er i regi
av MEF skolen, og under kyn-
dig veiledning av opplaerings-
konsulent 0yvind Bergset.
Ansvarlig for kurset er opplae-
ringskonsulent Fred Arild
Gyldenas, begge fra opplae-
ringskontoret for aniegg og
bergfagene i More og Romsdal.

Teoridelen gar over fire sam-
linger pa to dager. 0yvind
Bergset legger stor vekt pa at
det er viktig a velge riktig stu-
dieteknikk og anbefaler at det

lages sma studieringer rundt
om pa arbeidsplassene.

Lykke til I



Det er hardt stoff som

vert lagt pa bordet,
nar sensor Ingvald
Roald ved Alesund

trafikkstasjon, gar ut
eg hevdar at verken

koyreskulane eller
sensorane ved trafikk-

stasjonane held mal.
Roald har fatt nok av

det han meiner er

totait uakseptabie
tiihove i norsk

bilforaroppldering.

Tekst/foto: Hild Nordal

Hardt ut mot eigen stand:

«K0yreopplaering pa ville
Kritikken hans rettar seg altsa bade
mot koyreskular, eg hans eigen
stand - sensorane ved trafikkstasjo-
nane. Han meiner det er pa tide a

akseptere problemet at biiforar-
opplaeringa har ei skremmande

svak kvalitetssikring, og at elevane i
mange tilfelle ikkje far den vara dei
betaler for.

Mange sensorar har ikkje greie
pa pedagogikk, kun eit tre veker
iangt kurs for S verte sensor. Utifra
dette har ikkje sensoren kunnskap
til a forstS at det er viktig a finne ut

kva vurdering som ligg bak hand-

26 veg og virke 1/97

linga til eleven, og ikkje sjolve
handlinga. Det nyttar ikkje at ele

ven gjer rett i ein situasjon, nar han
pa forehand er instruert av koyres-

kulen om kvar oppkoyringsruta gar.
- Pa dette feltet er More og Roms-
dal eit katastrofeomrade. Vart fyl-
ke er det eingaste i landet som
ikkje har pedagog innan dette fag-
feltet, og dette resulterer i eit sys
tem heilt ute av styring. Det at
mange elevar veit kva dei skal gje-
re, men ikkje kvifor, er det ingen
som avslorer, seier Ingvald Roald.
- Malet er at eleven ma bruke si

eiga fornuft for a loyse problem
som oppstar i trafikken. Det er vala

eleven gjer som er interessante. Det
vert sagt at forarprova ikkje maler
haldning. Det gjer den, men til fell

person, nemleg koyrelaeraren. Min
pastand er at eleven vert vist kva

han skal gjere, men ikkje far opp-
laering i kvifor.

- Eg veit at storsteparten av koy-
reskuleelevane i dag ikkje kan a
nodbremse fra 80 km/t, av den en-

kle grunn at koyreskulane hoppar
over denne delen. Som folgje av
dette vert ikkje slik nodbremsing

testa pa forarprova. Likevel er det
te noko ein bilforar ma kunne nar

eit lite barn bratt spring ut i vegen,
meiner Ingvald Roald.

Sensoren meiner det er for Iangt

mellom det elevane laerer, og den
verkelege trafikken.
- Eg vil naermast pasta at ingen
koyrer slik som dei laerte pa koyres-
kulen. Ingvald Roald set opp ei
sporjande mine. Sjolv om det er
relativt fa ar sidan artikkelforfatta-

ren fekk forarkortet, finnast det ik

kje motargument.
Gjennom dagens bilforaropplae-

ring far ikkje eleven vere til stades i
den trafikksituasjonen han/ho be-
finn seg i, av den grunn at dette ik
kje er nodvendig for a besta forar
prova.

- Elevar med ferske forarkort

ma i dag bruke eit par manader pa
a aviaere seg det dei har laert pa
koyreskulen, og tilvenne seg nor
mal trafikk og det samspelet som
gar fore seg, seier han.

I  dagens bilforaropplaering,
smuldrar bodskapen fra Vegdirek-
toratet vekk, pa veg nedover i eta-

ten. Dette resulterer i at forarprova

slett ikkje virkar som ho skal.
Dagens forarprove er rett og slett
eit godt kamuflert skodespel, med
ein darleg sufflor, hevdar Roald.

vegar»

Ingvald Roald har vore koyrelae-
rar i 17-18 ar, og har dei siste ara
altsa vore sensor ved trafikkstasjo-
nen i Alesund. Ved a ga ut med sli-
ke pastandar som han har gjort, har
han fatt merke sterk vind kring oy-

rene, men har ogsa fatt stotte i uli-
ke miljo og fagkrinsar.
- Eg har fatt god stotte i pedago-
giske miljo, og vil da spesielt fa
trekkje fram ein forskar. Han har sa
treffande sagt at «...det er viktigare
a gjere dei rette tinga, enn a gjere
ting rett». I dette ligg det a gjen-
nomfore ei meir detaljert analyse

av kva som ligg til grunn for beslut-
ningane folk tek.

Ingvald Roald tek eit godt tak i
vaskekosten. Han meiner det er pa

hog tid med ei grundig reingjering
innan bilforaropplaeringa.
- Eg vil setje eit stort sporsmal-
steikn ved kvifor Statens vegvesen
har late koyreskulane verte sa dar-

lege som dei er. Dei beste fagfolka
innan sensorstanden er pa veg ut,

dei er ikkje lenger interesserte. For
at sensorfaget igjen skal verte at-
traktivt, bor sensorane fa like hog
Ion som koyrelaerarar. I dette hovet
kan eg vise til utiyst sensorstilling i
vart trafikkdistrikt, lonna med

lonnstrinn 17 - kva er vel dette sa-

manlikna med arslona til ein laerar

ved ein koyreskule? Etter mi opp-

fatning har dessutan ikkje forar
prova noko i Statens vegvesen a
gjere. Denne burde hoyrt under
kyrkje- og undervisningsdeparte-
mentet, og pa denne maten fatt
pedagogisk kvalitetssikring, seier
Ingvald Roald.

- I skulen er det nemleg annleis,

allereie i ungdomstrinnet tek dei
sensorar utanfra nar elevane skal

opp til eksamen. Korleis harmone-
rer dette med at ein og same sensor
koyrer opp med alle ungane i byg-
da? Eg meiner at det er aktuelt
med ein debatt om kor vidt uteksa-

minering innan bilforaropplaeringa
er ein offentleg eksamen eller ik
kje, seier han.

For a fa ei ordning pa dette kao-

set, meiner Ingvald Roald at senso
rane ma tileigne seg auka kompe-
tanse. Berre ved skikkelege, utdan-
na sensorar, vil trafikkskulane fol

gje etter med rett opplaering fordi
forarprova styrer opplaeringsnivaet.
- Sjolv synest eg at sensorane bor
rullere ved dei ulike trafikkstasjona-
ne i fylket. Saerlig pa bygdene er det
i dag slik at ein og same sensor, har

ansvaret for halvparten av ungdo-
mane i byggefeltet. Eg vil hevde at

det ma vere grunn til a stille spors-
mal om habiliteten og gyldigheita
av denne prova. Vi bor lage eit sen-
sorkorps i fylket, direkte underlagt
Vegdirektoratet. Innan dette korp-
set bor det ga fore seg hospitering
av sensorar rundt om i fylket.
Kanskje ogs^ bor oppkoyringa gS

fore seg ein annan stad, enn der ele
vane er gitt opplaering, seier Ingvald

Roald.

- Poenget mitt er at opplaeringa

ikkje bor ta saerleg lengre tid enn i

dag, ikkje treng den a verte dyrare
heller. Men det ma ligge pedago-
giske laeringsprinsipp til grunn, slik

det er i all anna opplaering, under-
strekar han.

Sjolv om Ingvald Roald skyt kraf-

tig mot eigen bransje, der han mei
ner at mangelen pa kunnskap er

.fW-

enorm, vil han ogsa understreke at

det finnast mange gode koyresku-
lar. Likevel vil han ikkje vere med
pa dette lenger. For a setje det hei-
le pa spissen siterer han ein kollega:
«Etter det nye systemet har vi slutta

a undervise og gatt over til a vise.
Paradoksalt nok er dette tilfreds-

stillande for Vegvesenet.» I mars i
ar sluttar Ingvald Roald som sensor
ved trafikkstasjonen i Alesund.
- Med dette utspelet haper eg pa
ein debatt der ingen gar i skytter-
gravene, men at heile systemet vert
gjennomgatt, avsluttar han.

Var utsende set seg i bilen og
vender nasen heimover. I forste

vegkryss dukkar det bratt opp eit
nytt sporsmal i bakhovudet; Veit du
no verkeleg kvifor du handlar slik

som du gjer ute i trafikken?
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Utpa sommarhalvaret
i 1998, er det duka

for det storste

arrangementet i
Vegvesenet si historie.
Den 19.-21. juni
dette aret, ska I
nemleg Statens
vegvesen arrangere

dei forste Kultur-

dagane sine. Desse
dagane er meir enn
tusen kuitur-

interesserte vegfolk
venta til monstringa
pa Norsk vegmuseum.

Tekst: Hild Nordal Foto: Vegmuseet

Kulturdagar 1998
Over lengre tid har eldsjeler ivra for

a fa presenters det blomstrande
kulturlivet i etaten, eg no har dei

fMt gjennomslag heilt til topps i
Vegdirektoratet. Arrangements-

komiteen er allereie godt i gang

med planlegginga av det gigant-
iske arrangementet.

Ideen bak Kulturdagane er hen-
ta fra Finland, der finske vegfolk
har lang tradisjon med a arrangere
slike dagar. Kvart fjerde ar kan dei
vere deltakarar pa Tielaitoksen

Kultuuripaivat, som fungerer som
ei solid vitamininnsproyting pa det
indre livet i Vegvesenet. Pa den sis-
te samlinga som var i fjor, tok om-
lag to tusen personar del i monst-

ringa. Hapet er at Statens vegvesen

i Norge skal fa til noko av det finna
ns har klart.

Dei komande Kulturdagane er
meinte a gjere Statens vegvesen til
ein enda betre etat. Foremalet er at

alls «skapkunstnarane» i Vegvese

net skal fa vise fram kva dei held pa
med. Dette til glede og inspirasjon
for alls andre, men forst og fremst

for at dei sjolve skal fa eit puff vida-
re og treffe likesinna som kanskje
syslar med dei same tinga. Slik kan
Kulturdagane vere eit viktig bidrag
til a utvikle og berike etatskulturen
pa tvers av avdelings- og fylkes-
grensene.

Aktivitetane under Kultur

dagane kan i hovudsak delast inn i
to hovedgrupper. Den eine er
framsyningar av ulikt slag, enten pa
stor scene eller i mindre forsamling-

ar rundt om pa museumsomradet.
Den andre er sikta inn pa kunst- og
handverksarbeidsutstillingar, der
utstillarane far hove til a selje egne
arbeid. Det er dessutan lagt opp til
ein brei presentasjon av ulike sam-
lingar, med alt fra veteranbilar til
pins.

Med mottoet «sja kva eg er glad
i», er det samspel og ikkje kappspel

som star pa programmet under

Kulturdagane. Bade ute og inne i
dei mange bygningane pa Norsk
vegmuseum, ligg alt til rette for eit
mylder av aktivitetar. Det vert lagt
opp til at Kulturdagane skal verte
ei rimeleg heig for vegfolket. Pa
same mate som til idrettsarrange-
ment, kjem Vegdirektoratet til a gi
reisetilskot ogsa til dette.

Flar du noko a bidra med pa
Kulturdagane i 1998? Nol da ikkje
med a ta kontakt med kontaktper-
sonen i More og Romsdal, informa-

sjonsleiar Wiggo Kanck pa veg-
kontoret. Og sjolv om Kulturdag
ane forst og fremst vert arrangerte
med tanke pa dei «aktive» deltaka-

rane, kan det verte noksa trasig
utan eit talrikt og entusiastisk pu-
blikum. Mot difor opp, og ta gjerne
med barn, ektefelle, sambuarar

m.m., til Norsk vegmuseum dagane
19.-21. juni 1998.
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■5ebustmedgodkontroll.

Fotballtrening
i Traeffhallen
damene pa mandagar
Til vegsjefen si store glede, er «Team Melby» no i gang med fo-
rebuingane til veg-meisterskapen i fotball. Dette er altsa da
mene som skal forsvare More og Romsdal i vegcupen, som gar
av stabelen pa Lillestrom 7.-8. juni i ar. Om dei klarer a na veg
sjefen sine ambisjonar om a feie all motstand til side og ga si-
grande ut av tevlinga, det far tida vise. Dei sju som motte opp
pa forste treninga viste i alle fall stor innsatsvilje. Under kyndig
leiing av coach Wiggo, heldt dei spreke damene ut med bade
pasningspel, demping og kjeglerunding, utan a mukke. Og
sjolv om sju damer kan utrette mykje, er ikkje dette mange nok
til deltaking i vegcupen. Har du lyst a vere med? Mot opp pa
Traeffhallen mandagar kl. 16.00 da vel.

og herrene pa onsdagar
Herrene er ogsa godt igang med treninga i Traeffhallen, i ar
som i fjor. For oss er det seriefotballen som blir forste utfor-
dring. Vi berga savidt plassen i «Eliteserien» og ma nok skjerpe
oss for a halde folgje der. I juni er det vegcup og da far vi for-
sterkningar fra hele fylket. Som for satsar vi for fulit, bade pa
banen og banketteni

siBy

«Lange bailar pa vingane»
Anne Trine Hoei.

\U

Over: Terje Nordii strekkjer seg
etter bailen.

T.h.: Terje Fuglsnes (t.v.) og
Odd Arild Lindseth trener til
endci ein ny vegcup.
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0vre Uglabrua pa riksveg
660 mellom Eresfjord og
Vistdal bar vore ein liten

flaskehals pa strekninga i
lange tider. Rekkverket bar
vore spinkelt, brua smal og
det er langt ned i elva Ugla.

Milj0-
venleg
bru-

utviding
Ein bar unngitt i endre pi
utsjinaden av brua fri den
mest synlege sida.

Tekst/foto: Halgeir Brudeseth

Nar ein skulle skifte ut rekkverket

var det naturleg at ein vurderte ut-
viding av brua. Det var tidlegare
lagt opp til at utvidinga skulle kom-
me pa nedstraumssida, da dette ga
kortare bruutviding og ein betre
veggeometri.

Etter vurderingar fra fleire bald
kom ein likevel til at ei utviding pa
nedstraumssida ville fore til at den

mest synlege delen av sidemur og
steinkvelv ville bli dekt av den nye
konstruksjonen. Etter grunnunder-
sokingar kom det ogsa fram at det
vil gje enklare fundamenteringsfor-
hold a plassere utvidinga opp-
straums. Bruutvidinga matte av

konstruktive omsyn vere i betong
eller stal.

Resultatet blei at ein bygde ei
platebru med to spenn i betong pa

oppstraumssida (2x10 meter) og

laga ny rekkverksdragar med vaska
betongoverflate nedstraums. Som
bileta viser sa bar ein unngatt a en
dre pa utsjanaden av brua fra den
sida dei aller fleste ser bo. Fra raste-

plassen nedanfor brua kan ein no
sja steinkvelvet og overmuren av
stein utan at det synast at brua er
utvida med ei plate oppstraums.
Rasteplassen er elles ogsa eit ut-

gangspunkt for sti til Skulmeistar-

fallet like nedanfor brustaden.

Historia til dette prosjektet sy-
ner mellom anna at ein pa enkle
matar kan oppgradere funksjonen
til ei bru utan att dette treng a fa
store folgjer for utsjanaden. Det
kan koste litt meir og krevje noko
meir arbeid med planlegging, men
er det ikkje verd det nar ein tenkjer
pa kor lenge slike konstruksjonar
skal sta og kor mange som ser dei?
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Jubilanter i Norsk Arbeidsmandsforbund

40 ars

medlemskap:

Foto: Tore Andersen

25 ars medlemskap:

i

Leif Gunnar Void, Andalsnes og Kjell Sandnes,
Andalsnes fir gullnil av klubbleder Steinar Flydal.

Ove Slemmen - Andalsnes

Taiset- Molde
Hanseth ~ Mittet

Odd Berget - Molde Nils Fransgjerde - Skila Kristian Alme - Eresfjord Olav Ness - Aure
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Returadresse:

Statens vegvesen
More eg Romsdal
Fylkeshuset
6400 Molde
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